

## ملخص الدراسة باللغة العربية:

لقد سعيت في هذا الدراسة إلى البحث عن التأثيرات والتأثيرات التي تخلقها مواقع التواصل الاجتماعي على الشباب من عدة جوانب كالجانب القيم والسلوك والجانب اللغة حيث أخذت الفايسبوك نموذجاً.

مما جعلني أصل إلى نتائج جد مهمة، كما قمت بدراسة مميزات وخصائص وفوائد وأضرار تلك المواقع في ظل الثورة الرقمية، ولإعطاء حلول ملائمة تساعد على الحفاظ على شبابنا كما درست الموقع العالمي للفيسبوك وما هي مكانته من لدى الشباب وهل يصلح كأداة تعليمية.

مدى تأثير استخدام المواقع التواصل الاجتماعي وخاصة الفايسبوك على الشباب الجزائري و تطبيقها من خلال الدراسة على عينة من مستخدمي مواقع التواصل الاجتماعي لدى شباب ولاية مستغانم ولقد تمحورت أسئلة الدراسة كالآتي: ما مدى تأثير مواقع التواصل الاجتماعي على الشباب؟

وأسئلة أخرى فرعية وبما أن هذه الدراسة تنتمي إلى الدراسات الوصفية، فلقد اعتمدت على أداة الاستبيان لجمع المعلومات من المبحوثين. ووزعت الاستمارة على عينة عشوائية تمثلت في 80 شاب وشابة بمستغانم سنة 2024.

حيث توصلت الدراسة بأن مستخدمي مواقع التواصل و بالتحديد الفايسبوك من ذكور وإناث يستخدمون مواقع التواصل الاجتماعي ولا يوجد فرق بينهما، وأن غالبية المستخدمين المواقع التواصل الاجتماعي في الجزائر هي الشريحة العمرية من 20 إلى 24 ولا هي أكثر فئة مقارنة بغيرها وأغلبيتهم من المستوى الجامعي وأن أغلبيته مستخدمي مواقع التواصل الاجتماعي حددت فترة استخدامهم بأكثر من سنتين وبشكل يومي وأكثر من 3 ساعات حسب الوقت المفضل لديهم، كما أن الخدمات المفضلة لدى الشباب هي خدمة الدردشة حيث تساهم مضامين مواقع التواصل الاجتماعي في خلق سلوكيات جديدة لدى الشباب لا تتماشى مع قيم المجتمع الجزائري وهذا ما يؤدي إلى زعزعت الهوية الوطنية لديهم وتنقص الرغبة في حب وطنهم.

## ملخص الدراسة باللغة الإنجليزية:

In this study, I sought to investigate the influences and influences that social networking sites create on young people from several aspects, such as values, behavior, and language, where I took Facebook as a model.

Which made me reach very important results. I also studied the advantages, characteristics, benefits and harms of these sites in light of the digital revolution, and to provide appropriate solutions that would help preserve our university

youth. I also studied the global website of Facebook and what its status is among young people and whether it is suitable as an educational tool.

The extent of the impact of the use of social networking sites, especially Facebook, on Algerian youth, and its application through a study on a sample of social networking site users among youth in the state of Mostaganem. The study's questions revolved around the following: What is the impact of social networking sites on youth? And other sub-questions. Since this study belongs to descriptive studies, it relied on the questionnaire tool to collect information from the respondents. The questionnaire was distributed to a random sample of 80 young men and women in Mostaganem in the year 2024. The study found that male and female users of social networking sites, specifically Facebook, use social networking sites and that there is no difference between them, and that the majority of users of social networking sites in Algeria are the age group from 20 to 24 Nor is it the largest category compared to others, and the majority of them are from the university level, and the majority of them are users of social networking sites whose period of use is limited to more than two years on a daily basis and more than 3 hours according to their preferred time. Also, the preferred services among young people are the chat service, as the contents of social networking sites contribute to Creating new behaviors among young people that are not consistent with the values of Algerian society, which leads to the destabilization of their national identity and a decrease in the desire to love their country.